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ÉVKÖZI 9. VASÁRNAP   A év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: MTörv 11,18.26-28.32 – Róm 3,21-25a.28 – Mt 7,21-27 
A sziklára épített ház 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! Egyes vallásszociológusok szerint a keresztény emberek 
menekülnek a világ gondjai, problémái közül az Istenhez. Egyértelmű és világos, hogy Jézus 
minket a világba küld: „Éljetek a világban, de ne a világnak.” Ez éppen nem menekülés. Az, 
hogy ide a templomba jövünk ez sem ilyen, hanem azért jövünk az Istenhez, mert hiszünk az 
Istenben és szeretnénk kérni az Isten bátorítását, erejét, segítségét éppen azért, hogy a 
mindennapjainkban bölcs és okos emberként élhessünk, építhessük az életünket, egymás 
életét, a közösséget, a társadalmat, a nemzetet. Mindannyian rászorulunk arra, hogy az Isten 
nagylelkű legyen velünk szemben. Ne feledkezzünk meg arról, hogy tőlünk is azt várja, hogy 
ilyenek legyünk egymáshoz.  
 
Szentbeszéd 
 
Kedves házépítő Testvérek! 
Életünk házát kell felépítenünk. 
Életünk háza sokkal, de sokkal fontosabb annál a háznál, ami úgy készül el, hogy téglát 
téglára rakunk, amely ház az otthonunk. Más házról van szó, életünk házáról. Jézus segíteni 
akar nekünk most, amikor a hegyi beszéd utolsó gondolatait hallottuk. Már vasárnapról-
vasárnapra ezzel a krisztusi üzenettel szembesültünk. Jézus legfontosabb szavait ismertük 
meg a hegyi beszédből. Ezek olyan fontosak az újszövetség népének, mint a zsidóknak volt a 
tízparancsolat. Most, amikor vasárnapról-vasárnapra végére értünk ezeknek az 
elmélkedéseknek, akkor Jézus fölveti a gondolatot, - hiszen minden ezért történt, - hogy ezek 
alapján az életünk fölépüljön. 
 

Jézus nem csupán egy szép üzenet hordozója, nem csupán tanító,  
hanem az életünket akarja megmenteni. Ő Megváltó.  

 
Tanító ugyan, de mit ér az, ha valaki elmondhatja, ismerem a tanítást, hallottam Tőle. Mit 
mondott Jézus? „Nem ismerlek titeket.” Az, hogy valaki ismeri a tanítást, megtanulta Jézus 
legfontosabb igazságait, az még nem elegendő arra, hogy az ember elmondhassa: okos 
építkező. Két fogalmat kell ehhez egymás mellé helyeznünk: 
 

Meghallottam és cselekszem! 
 
Nem elegendő hallgatni az Úr szavát, hanem a szerint is kell cselekedni, - hallottuk. Okos 
ember az, aki meghallgatja azokat az igazságokat, amelyek alkalmasak arra, hogy az ember 
fölépítse az életét. Más szempontból nézve: Jézus tájékozódási pontokat kínál nekünk. Az 
ember az életben is tájékozódik. Nyilvánvaló életünk a legfontosabb és nem az, hogy a GPS  
hova vezet el bennünket. Az űrhajósoknak is rendkívül fontos a földi központ. Irányítása 
nélkül elvesznének. Mindennél fontosabb a mi számunkra az a tájékozódás, amit Jézus kínál 
föl, hogy az utunkra találjunk, arra az útra, amely az Élet útja. 
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Az ember akkor talál rá az Élet útjára, 
ha megismeri Jézus tanítását és erre építi az életét. 

 
 Meghallani és cselekedni. 
Életünkben ez a két szempont mindig egyensúlyban legyen. A középkori Egyház fogalmaival: 
kontempláció és akció. Bibliai fogalmakkal: Mária és Márta. Egy biztos, egyiket a másik ellen 
nem lehet kijátszani, de egyik a másik nélkül nem ér semmit. Teréz Anya példájára 
gondoljunk, akinek aktivitása keresztény világunkban, a XX. század második felében a 
legnagyobb. Teréz Anya azt üzeni mindenkinek, minden életépítőnek, minden cselekvőnek, 
hogy csak az imádságban kap elegendő erőt az ember ahhoz, hogy ilyen hatalmas mű 
létrehozására képes legyen. Figyeljünk Jézusra, aki tanításával áll elénk! Erre építsük az 
életünket! 
 
Üdvtörténeti vonulatról van szó.  
Az ószövetségi próféták arról beszélnek, hogy Isten a szikla. Istenre lehet építeni, senki 
másra, aki az embereknek törvényeket és parancsolatokat ad. Az embereknek ezekhez 
igazodni kell, különben elsodorja őket a világ. Aztán a választott nép életében az egyiptomi 
szabadulás. Isten megszabadítja ezt a népet, szabaddá teszi, hogy szövetséges partnere 
lehessen, hogy a nép az Istennel együtt egy műnek, egy ügynek a hordozója lehessen. Az 
egyistenhitet megőrizhesse az eljövendő nemzedékek számára. Isten megajándékozza ezt a 
népet az igazsággal, a szabadság igazságával, mert rabságban nem lehet az életet szolgálni.  
 

Jézus Krisztus azért jött,  
hogy az Isten akaratát megjelenítse világunkban, 
kinyilatkoztassa nekünk azt, hogy az Isten szeret.  
 

Erről múlt vasárnap elmélkedtünk. Ez azt jelenti, - ezt a két nagyon fontos fogalmat próbáltuk 
értelmezni a magunk számára – hogy az Isten kedvel bennünket. Újra azt mondom, hogy 
csak engedjük közel a szívünkhöz ezt a fogalmat. Isten szeret, ami azt jelenti, hogy kedvel. 
Gondoljunk csak arra, hogy milyen mélységei és milyen árnyalatai vannak ezeknek a 
fogalmaknak. Mit jelent az, amikor valakit kedvelünk? Mi mindenre vagyunk képesek azért, 
akit kedvelünk. Milyen szívesen osztozunk annak a másiknak gondjában, bajában, 
megpróbáltatásában, akit kedvelünk. Isten kedvel bennünket! 
A másik fogalom: Isten kivezet. Rendkívül fontos. Isten azt akarja, hogy az ember kitörjön a 
maga önző világából. Isten azt akarja, hogy az ember ne elégedjen meg önmagával. Isten 
kivezet bennünket a kicsinyes, magunkra gondoló, bezárt világunkból és odavezet a 
másikhoz. Csak a másikkal való kapcsolatban van értelme a fogalomnak, hogy szeretet, van 
értelme az életnek.  
 
Jézus Krisztus a szikla, - mondja Pál apostol, - erre a sziklára rá lehet építeni az életet, 
Krisztus tanítására, Krisztus példájára. Krisztus követése ezt jelenti.  
 
Krisztus Pétert választja, aki az Egyház sziklája.  

Ez már tovább is vezet bennünket. 
Ez az építkezés, az életünk házépítése.  
Azt jelenti, hogy az ember az Istenre figyel.  
Az Isten igazságai, az Isten törvényei, parancsolatai az ember számára biztos pontok. 
 

Próbáljuk ezt is elfogadni. Annyi ajánlattal találkozunk nap, mint nap. Annyi mindennel 
megtalálnak bennünket nap, mint nap. Mit jelent az, hogy az Isten nagysága szikla?  
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Azt is jelenti, hogy az ember nagyon jól tudja, hogy egy közösséghez is tartozik. 
Péter az Egyház sziklája.  
A mi egyéni életünk házépítése ezt is jelenti,  
hogy ehhez a Házhoz is tartozom, amit Egyháznak nevezünk,  
de azt is jelenti, hogy az emberi közösséghez is tartozom.  
A Házban, az Egyházban – és ez a keresztény küldetésünk, ez az Egyház küldetése, - 
arra készülünk fel, hogy mindenkivel közös hajlékban élhessünk.  

 
Elhiggyük azt, hogy az Isten szabad ege mindegyikünk fölé borul és ez alatt az ég alatt 
minden ember elfér. Ez azt jelenti, hogy az ember ebben a nagy családban sajátos és 
egyértelmű viszonyokat alakít ki az emberekkel és a javakkal. Ez is az okosságot jelenti. Nem 
mindegy az, hogy az ember miképpen tartozik össze a másik emberrel.  
 

Legfőképpen hangsúlyos Jézus üzenetében,  
hogy miképpen van helye olyan embereknek az életünkben, akik a legkisebbek.  

 
Jézus nem véletlenül mondta, hogy őket ránk bízza. Nyilvánvaló, egymásra bízzuk az 
életünket. E nélkül a bizalom nélkül élni sem lehet. Jézus Krisztus külön, aggódó szeretettel 
ránk bízza a legkisebbeket: „Amit egynek közülük tesztek, azt Nekem teszitek.” – mondja. 
Akkor épül fel a mi életünk és akkor vagyunk igazán ennek a keresztény Egyháznak, ennek az 
Épületnek lakói, amikor ezt komolyan gondoljuk. Nem úgy, hogy kicsi imácska, aztán kis 
zarándoklat, néha-néha egy szentmise…. Ilyen minimák. Másról van szó. Az emberekkel való 
kapcsolatunkról van szó és ezen túl a javakhoz, a földi javainkhoz való viszonyunkról. Ha mi 
komoly építők vagyunk, ha az életünket valóban Jézus igazságaihoz igazítjuk, akkor ez azt is 
jelenti, hogy az ember gazdagsága nem a javakban való bővelkedéstől függ.  
 

Ha ezt a két nagyon fontos szempontot tisztázzuk a magunk számára, 
az egymással való kapcsolatunkat és a javakhoz való viszonyunkat, 

akkor új világ épül, akkor az Isten igazságára épül egy új világ. 
 
Testvérek! 

Most amikor nagyböjt előtt vagyunk, - szerdán Hamvazószerda van, -  
akkor különösképpen is gondolkodjunk el ezen a kérdésen: 
Mit is jelent az, hogy mi okos életépítőként  
Isten szavára, Isten igazságára hivatkozva éljük a mindennapjainkat. 
Elfogadjuk azt, hogy ezek támpontok, ezek irányokat mutatnak a számunkra. 

 
Kívánom a Testvéreknek azt, hogy jól érezzék magukat a bőrükben. Jól érezzék magukat az 
Egyházban, - amely Egyház Krisztusra épül, - ebben az Egyházban, ennek minden 
gyarlósága, gyengesége ellenére, hiszen mi vagyunk az Egyház, a mi gyarlóságaink, meg 
gyengeségeink jelennek meg ebben az Egyházban, meg a mi törekvéseink is. Érezzék nagyon 
jól magukat a társadalomban. 
 

Építsünk olyan társadalmat, 
amelyben az egyik ember a másiknak valóban társa. 
Ebben az esetben jó építők vagyunk és van jövőnk! 

 
+  A M E N  + 
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Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! 
Nagyon esetleges az a világ, amelyet építünk magunknak. Természeti katasztrófák, árvizek, 
földrengések. Lehetetlen, hogy ne döbbentsenek rá bennünket arra, hogy milyen törékeny is 
az ember és mennyire erőtlen. A mi egyéni életünket is éppen ezért igazítsuk az Isten 
igazságaihoz, mert nagyon esendők vagyunk. Igen sokszor homokra építünk. A homokra 
építés azt jelenti, hogy az ember csak magára gondol. Azt hiszi, hogy mindenre képes. 
Egyedül meg tudja oldani élete kérdéseit és problémáit. Nagyon laza homokra épít az ilyen 
ember. Kérjük az Isten kegyelmét, adjon nekünk okosságot, adjon nekünk bölcsességet. Nem 
kell a nagyvilágban történő eseményekre hivatkozni. Mindenki hivatkozzon csak azokra, 
amik az ő egyéni életében történtek. Ha ez nem győz meg valakit, akkor úgyis menthetetlen 
az ember. Segítsen nekünk az Isten. 
 

Mi Atyánk… 
   
Könyörögjünk 
Istenünk, Szentlelkeddel irányíts minket, akiket Fiad testével és vérével táplálsz, hogy téged 
ne csak szóval és nyelvvel, hanem igaz szívvel és tetteinkkel is megvalljunk és így eljussunk a 
mennyek országába Krisztus, a mi Urunk által. 
 

+  A M E N  + 
 
Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! 
Mennyire rohan az idő. Szerdán már elkezdődik a nagyböjt, Hamvazószerdával. Aztán már itt 
is a Húsvét. Nagyon jó lenne, ha jól készülnénk a nagyböjtre. A nagyböjti időszak egy jó 
építkezés. Remélhetőleg lassan kitavaszodik, és minden erre szólít fel bennünket, hogy 
megújítsunk mindent és megújuljunk mindannyian. Próbáljuk ez alatt a nagyböjti idő alatt az 
Isten üzenetét magunk elé állítani, hogy fölépüljön a mi keresztény életünk, mert ez az 
egyetlen lehetőségünk. Ha nem tudjuk megjeleníteni valamiképpen ebben a világban az Isten 
irgalmát, akkor nincs kereszténységünk. A józan egyházi tanításnak megfelelően 
gondolkodjunk ez alatt a nagyböjti idő alatt és tegyünk sok jót. 
 

+  Á L D Á S  + 
 
 
        


